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Bon dia a tothom.  

En primer lloc, gràcies per convidar-me a participar a la clausura d'aquest 14è congrés del 

principal sindicat agrari de Catalunya. Hem estat tres dies aquí a Mollerussa debatent, i 

arribant a unes resolucions, unes propostes que estarem encantats com a Govern de debatre 

i treballar amb totes i amb tots vosaltres. 

I felicitats per aquests 50 anys d’Unió de Pagesos. Heu rebut aquest any  la Creu de Sant 

Jordi com un reconeixement de la vostra tasca de 50 anys de sindicalisme agrari progressista 

a Catalunya. La meva presència aquí no és només un acte de cortesia obligada en un moment 

rellevant de la vostra trajectòria, us he rebut al Palau al mes de desembre, hem coincidit a la 

ceremònia d’entrega de les Creus de Sant Jordi, i hem tingut contactes abans de que jo 

asumís la presidència de la Generalitat. Voldria que fos interpretada la meva presència aquí 

com més que un acte de cortesia avui.  

Primer, com un reconeixement d'una trajectòria de 50 anys que es va iniciar a Pontons. Unió 

de pagesos és un sindicat agrari, però és també una manera d'entendre el país, és una 

manera d'entendre Catalunya, és una manera de viure Catalunya, és una manera d'estimar 

Catalunya. Molt vinculada al territori, els costums del territori, hi ha una activitat econòmica 

molt rellevant pel nostre país com és l'activitat del sector primari, l'activitat agrícola. 

És també un acte de reconeixement a un sindicalisme que no és només reivindicatiu, també 

ho és, com ha de ser, però que és també un sindicalisme propositiu, de propostes. És molt 

senzill quedar-se en la denúncia i en la reivindicació. És una mica més complicat, perquè 

requereix feina, requereix treball, requereix estudi, requereix preparació, saber, al mateix 

moment que s'obre denúncia, que s’ assenyala un problema, acompanyar-ho amb una 

proposta. He de dir que en el tracte que jo he tingut amb Unió de Pagesos, he vist sempre la 

reivindicació, la protesta, a vegades contundent, quan heu cregut que així feia falta, però 

també he vist sempre acompanyant la proposta, la denúncia i la reivindicació una proposta, 

un plantejament de com resoldre les coses.  

És també un reconeixement, una voluntat de manifestació de compromís meva, com a 

president de Catalunya i del govern que encapçalo, cap a vosaltres, cap a Unió de Pagesos. 

Un compromís, en primer lloc, d'escoltar-vos, d'escoltar les vostres propostes, un compromís 

de comptar amb vosaltres a l’hora d'enfocar els diferents assumptes que afecten el vostre 

camp de treball i un compromís també d'intentar resoldre els problemes que afecten el vostre 

sector. 
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Jo aquesta setmana, en el conjunt d’actes que he assistit, n'hi ha hagut dos molt rellevants, 

que han tingut una certa repercussió. He assistit a la presentació d'uns xips fotònics, un 

instrument, una eina, en una institució de recerca molt important a Catalunya, a l’ICFO (Institut 

de Ciències Fotòniques), i dos dies després, en una altra institució de recerca molt puntera a 

Catalunya, les dues més punteres que tenim, el Barcelona SuperComputing Center, on ens 

han presentat la inauguració d'un ordinador quàntic.  

Però avui soc aquí, a la cloenda del Congrés d’Unió de Pagesos. Perquè Catalunya és això, 

innovació puntera, a Europa i al món, amb xips fotònics i amb ordinadors quàntics, i 

agricultura, ramaderia i pesca. En si mateix és una manifestació del compromís del Govern 

de Catalunya de treballar per tots i per tothom, també pel sector de la pagesia de la mà del 

sindicalisme progressista que representeu vosaltres.  

Hi ha també un quart motiu, que és que avui, per decisió pròpia d'ell, Joan Cavall, després de 

25 anys, ha decidit donar un pas al costat, almenys amb la seva responsabilitat de ser el 

coordinador d'Unió de Pagesos. Després d'una trajectòria dilatada de 25 anys, les paraules 

que ens ha adreçat fa una estona han sigut un recorregut emotiu i sincer de què ha passat 

aquests 25 anys, també un reconeixement del caràcter col·lectiu de tota feina de 

representació, però 25 anys expressen, si més no, convicció en el que es feia.  

Una persona amb conviccions, si una persona no té conviccions no es dedica 25 anys a liderar 

el sindicat agrari més important de Catalunya. Clar que tot balanç -que a mi no em correspon 

pas fer-lo- hi ha coses que algú diu que s’hagués pogut fer diferent o millor…però com tu deies 

molt bé, Joan, qui no fa res no s'equivoca mai. No cal ser un expert ni haver seguit fil per randa 

les activitats d’Unió de Pagesos per dir que, 25 anys després, deixes una'organització millor, 

i  també un sector agrari millor a Catalunya, al conjunt d'Espanya i a Europa. I persones com 

tu, que tenen aquesta generositat, fruit de conviccions de dedicar una part del seu temps, has 

fet un esment a com d’important és per tu, o el que ha estat per tu el suport dels teus àmbits 

més íntims, més familiars, les coses que t'han acompanyat més, sense ells no ho haguessis 

pogut fer. Persones que fan això com tu, aixequen el país. Ajuden a fer gran Catalunya i 

aixequen el país. Jo t'ho vull agrair perquè vivim uns temps de canvis molt ràpids, molt 

accelerats, a vegades tant que és fàcil perdre el fil, on a vegades predominen més les actituds 

individualistes i egoistes. I l'exemple d'en Joan, com de tots els que us heu dedicat a participar 

a la coordinació d'Unió de Pagesos i tots els que assumiu les noves responsabilitats, sou un 

exemple de tot el contrari, d'un sentit col·lectiu d'organitzar-se per defensar col·lectivament 

uns objectius i de generositat. 

Això és molt important perquè davant de qualsevol problema que tinguem a la vida, indignar-

se és relativament senzill, però a vegades és bastant estèril. Hi ha gent que s'indigna molt, 

però no passen d'aquí. Resignar-se és pitjor encara, perquè no hi ha res a fer, no pots fer res. 

El que és més difícil és comprometre's. 
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En una organització, per tirar endavant les coses, amb dificultats, en moments que deus haver 

tingut, Joan, de desànim, però també en moments -que segur que n'hi ha hagut i molts- 

d’alegria, de la satisfacció de veure com les coses han avançat.   

Per mi també ha estat un motiu acompanyar-te, com a president de Catalunya, en aquest 

moment en què tu donaves un relleu per homenatjar, subratllar, reconèixer i aplaudir la 

trajectòria de dedicar-te 25 anys de vida a una organització com avui. Moltes gràcies, Joan.  

La Raquel ha fet un repàs de com està el sector, tot un conjunt de peticions. Prenc nota de 

totes les peticions, totes. I teniu la garantia de que amb el conseller Ordeig hi haurà ocasió 

d'estudiar-les, de repassar-les i de veure com les podem anar abordant.  

L'economia de Catalunya i d’Espanya, aquest darrer any 2024 ha funcionat bé. Almenys ha 

funcionat, diguem-ho amb modèstia, més bé que la de països veïns. Però, no obstant, hi ha 

problemes importants. Venim a més a més d'uns anys de pandèmia, venim d'uns anys -encara 

hi som- de sequera, amb feina a fer. Estem en un procés també al món, a Catalunya, de 

refinició de l'economia. 

Efectivament, ens hem adonat -crec Raquel que et referies a l'economista Josep Stiglitz, quan 

ho mencionaves, que també és un economista premi Nobel d’economia que seguim amb 

atenció- que l'economia de mercat és un bon mecanisme de generació, però ha d'estar 

regulada en molts àmbits. 

L'àmbit energètic, claríssimament ho hem vist fa molt poc, i en molts altres àmbits també: s'ha 

de regular l'àmbit de l'habitatge, per exemple, que és un dels problemes més importants que 

tenim en aquest moment, que afecta a la igualtat de ciutadans de Catalunya, i també 

probablement en l'àmbit del sector primari.  

Per tant, redefinició econòmica, caldrà avançar també en la desregulació a nivell d’Europa per 

poder competir, les clàusules mirall a les que heu fet també referència, tenen una 

argumentació molt sòlida per part vostra i, no només vosaltres, sinó en el conjunt d'Europa, 

aquí és important tenir influència, com podem anar corregint això, perquè podem fer les coses 

ben fetes, però podem competir també en igualtat de condicions amb altres. Tampoc som 

partidaris de tancar-se. Catalunya exporta i exporta bé, i per tant tampoc no ens convé tancar 

portes i tancar persianes a tot arreu. Al contrari, hem de demanar poder competir convençuts 

que tenim els millors productes per poder competir en condicions d'igualtat. 

Hi ha les qüestions de relleu  generacional que afecten molt particularment el vostre sector i 

hi ha també la necessitat de fer, de dir amb tota claredat, que la millor manera de preservar el 

medi ambient és amb activitat a la terra, treballant la terra, generant activitat econòmica a la 

terra i que no són coses incompatibles. L'agricultura i el medi ambient, tot el contrari, són 

compatibles i és necessària l'activitat agrícola per mantenir el medi ambient.  
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Jo penso que aquesta agenda de reformes, de millores per transformar les coses, és la que 

hem d'abordar des del Govern de Catalunya, penso que és el moment adequat per fer-ho, i 

portem sis mesos des del Govern de Catalunya, algunes coses hem començat a fer.  

En matèria de presència a les institucions, el conseller Ordeig ha pogut participar en el primer 

Consell d’Agrofish després de bastants anys d'absència. Nosaltres volem reforçar la nostra 

presència a Europa en col·laboració amb el Govern d'Espanya. Hi volem ser des de la 

Generalitat de Catalunya, per poder traslladar les especificitats i les necessitats que tenim 

com a Govern de Catalunya. I comptarem amb totes les propostes en aquest sentit, que ens 

podeu fer arribar tan vosaltres com els altres representants del sindicalisme agrari.  

Ho volem fer sempre amb una actitud de diàleg, de treball conjunt, el conseller em consta que 

s’ha reunit amb vosaltres i altres representants per escoltar-los i per poder valorar quines 

coses s’han de fer.  

En matèria de sequera, efectivament és una qüestió que tenim al present i que ha sigut un 

enxucat important per tot el sector. Hem intentat accelerar primer les mesures per compensar 

les pèrdues que ha pogut tenir el sector. Crec que d'aquí hem pogut demostrar amb fets una 

voluntat d'estar al vostre costat, d'estar al costat del sector, hem pogut accelerar algunes 

obres, i hem reunit ja i constituït la taula de treball amb el Ministeri per canalitzar el Canal 

d’Urgell, que és una obra d'una magnitud molt rellevant en termes econòmics, en termes de 

projecte i de realització, però que és imprescindible que ho abordem i que ho comencem quan 

abans millor. Sabem que s'ha de treballar per dotar-nos del pla de regadius del 2025 al 2024, 

ho farem el més aviat possible.  

En matèria de compatibilitzar el medi ambient amb l'activitat agrícola, jo crec que és un 

missatge que hem de traslladar clarament a la societat, que és perfectament compatible, 

insisteixo, prendrem mesures en matèria de control cinegètic i en breu donarem una nova línia 

d'ajuts per garantir la protecció dels arbres fruiters. Però on podem començar a donar passos 

palpables  és en matèria de simplificació administrativa. Compte, la vostra activitat acaba 

tenint un component de salut pública molt important i per tant una regulació zero és impossible. 

Ha d'haver-hi garantia, perquè tota la feina que es fa des del vostre àmbit té unes garanties 

de salut pública. Però sí que podem simplificar els tràmits.  

Per això us anuncio que el proper dimarts, el Consell Executiu aprovarem la simplificació 

administrativa dels primers tràmits agraris. Aprovarem un paquet de 20 mesures, que seran 

les primeres per simplificar els tràmits. 

En destaco tres: 

- Eliminarem la taxa en el certificat sanitari del moviment del bestiar en situació de 

malaltia. 
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- Eliminarem l'obligació de mantenir un llibre de gestió de fertilitzants als agricultors que 

s'acullin al quadern integrat d'explotacions. 

- I crearem una nova categoria d'explotació agraria de caràcter familiar per fer més fàcil 

la seva gestió. 

Tres mesures concretes de les 20 que aquest dimarts el conseller Ordeig portarà al Consell 

Executiu perquè puguin ser aprovades. És un primer pas, no és el final de res, és un primer 

pas per intentar no només no posar entrebancs, sinó acompanyar i fer les coses fàcils a tot el 

sector. Acabo desitjant als nous membres de la coordinadora una bona feina.  

Cadascú té el seu paper, el Govern intentarà governar per tots i per tothom. Vosaltres com a 

dirigents del principal sindicat agrari de Catalunya la de fer-nos arribar aquelles coses que 

penseu que no es fan prou bé i que s'han de millorar i si ens arriba una proposta, us demano 

que mantingueu aquest to, al costat del to reivindicatiu, el to propositiu, però tenint el 

compromís que des del Govern de Catalunya us escoltarem, treballarem conjuntament 

sempre que sigui possible i us donarem les nostres raons, les nostres explicacions de perquè 

prenem certes decisions.  

Al final s'ha d'escoltar i s'ha de decidir. I el Govern, sempre ho dic, és un govern que prendrà 

les decisions, però insisteixo, després d’escoltar. Podeu comptar amb el Govern de Catalunya.  

Moltes gràcies. 


